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هفتمين دور مذاکرات جامع هس��ته اي ايران و 1+5 صبح 
جمعه به وقت نيويورک در محل سازمان ملل متحد به رياست 
محمدجواد ظريف، وزير امور خارجه ايران و کاترين اشتون، مسوول 
سياست خارجي اتحاديه اروپا برگزار شد. اما تا به امروز تنها شنيده 
شده که »در کنار سخت، دشوار و پيچيده بودن مذاکرات فضاي 
بسيار خوبي بر آن حاکم است. اختلافات در موضوعات وجود دارد 

ولي فضا، خوب و سازنده است.«
تا قبل از نشست هاي دوجانبه با آمريكا و کشورهاي اروپايي 
که طي چند هفته گذش��ته انجام شد، دو طرف با اميدواري و 
خوشبيني از مذاکرات نيويورک حرف مي زدند و حتي نيويورک 
را ايستگاه آخر مي دانستند اما بعد از اين نشست هاي دوجانبه 
لحن ها عوض شده است و سيدعباس عراقچي، مذاکره کننده 
ارشد هسته اي عنوان کرده است احتمال اينكه مذاکرات نيويورک 

به نتيجه نرسد وجود دارد.
در همين رابطه روزنامه جهان صنعت با سيدحسين موسويان، 
تحليلگر مسايل سياسي و ديپلماتيك به گفت وگو پرداخته که 

مشروح آن در زير از نظر خوانندگان مي گذرد.
در برخي محافل گفته مي شود که از ابتدا ايران  � 
مي دانسته که خواسته هايش از جمله حق غني سازي 
صنعتي، برچيده شدن سريع تحريم ها و... با توافق 
غرب و بالاخص ايالات متحده مواجه نخواهد شد. از 
اين بابت مذاکرات انجام شده از سوي برخي ناظران 
به مانور ايران براي از بين بردن س�ازمان تحريم ها 

تعبير شده، ارزيابي جنابعالي چيست؟
اين تعبير درس��ت نيس��ت. واقعيت اين است که براساس 
توافقنامه اوليه ژنو آمريكا و قدرت هاي جهاني غني س��ازي در 
خاک ايران را پذيرفته اند. آنها همچنين پذيرفته اند که در نهايت 

کل تحريم هاي يكجانبه و چندجانبه مرتبط با موضوع هسته اي 
را بر خواهند داشت و با ايران مثل ساير اعضاي ان پي تي رفتار 
خواهند کرد. مذاکرات فعلي در مورد محدوده غني سازي و نه 
اصل غني سازي است. همچنين در مورد زمان بندي برداشتن 

تحريم هاست و نه اصل تحريم ها.
پس از پايان مهلت شش ماهه مذاکرات هسته اي،  � 
اکنون روند مذاکرات کند و روابط مذاکره کنندگان 
سرد شده، در همين رابطه با توجه به گزارش اخير 
آژانس چنين به نظر مي آيد که حجم همکاري هاي 
ايران با آژانس کاهش يافته اس�ت. آيا اين قرينه اي 
براي شکست يا حداقل عدم دستيابي به نتيجه نهايي 
اس�ت؟ در صورتي که ايران و 1+5 در آذرماه آينده 
به توافق نرسند، روابط آينده دو طرف و از آن مهم 

سرنوشت پروژه هسته اي ايران چه خواهد شد؟
در شرايط فعلي حدود 70 تا 80 درصد متن توافقنامه نهايي 
شده است، اين پيشرفت بزرگي است که مذاکره کنندگان داشته اند. 
البته هرچه به مراحل پاياني متن نهايي نزديك تر مي ش��ويم، 
مذاکرات سخت تر و پيچيده تر مي شود که اين نشان از جديت 
مذاکرات اس��ت و نه رکود آن. در عين حال هيچ تضميني هم 
وجود ندارد که تا آذرماه دو طرف روي متن نهايي بتوانند توافق 
کنند. به نظر من ايران و قدرت هاي جهاني از هم اکنون بايد »طرح 
جايگزين« داشته باشند. طرح فعلي اين است که تا آذرماه سعي 

کنند توافق جامع را نهايي و امضا کنند اما اگر نتوانستند بايد »طرح 
جايگزين« داشته باشند که اولا از شروع مجدد تخاصم جلوگيري 
کرده و ثانيا دستاوردهاي مهم يك سال مذاکرات را حفظ کنند و 
همه يك شبه به باد ندهند. ثالثا مسير جديدي براي توافق نهايي 

ظرف شش ماه بعد را طي کنند.
آيا اختلاف هايي که ميان ايران و غرب بر س�ر  � 
مبارزه با گروهک دولت اسلامي )داعش سابق( رخ 
داد مي تواند مقدمه اي براي بازگش�ت تهران و 5+1 
به روابط سرد گذشته باشد؟ آيا اين اختلاف ها اولين 
گام عملي براي نرسيدن به توافق نهايي در آذرماه 

آينده است؟
به نظرم بيش از اينكه در مورد داعش اختلاف باشد، عملا 
درک مشترک و تفاهم بين ايران و غرب وجود دارد. هر دو 
طرف روي ماهيت تروريستي گروهك دولت اسلامي توافق 
دارند. هر دو طرف معتقدند که اين گروهك مهم ترين تهديد 
و خطر براي امنيت منطقه و جهان است. ايران و غرب متفقند 
که بايد با تمام قدرت با داعش مبارزه کرد. دو طرف هم عملا 
مبارزه را آغاز کرده اند. اختلاف در مورد سطح جديت غرب 
اس��ت و اينكه ايران در ائتلاف جهاني موجود حضور يابد يا 
خير. منش��اء اين اختلاف هم اسراييل و برخي از کشورهاي 
عربي هستند. آنها اساسا بيم از امكان تنش زدايي در روابط 
بين آمريكا و ايران دارند. الان هم وحشت کرده اند که مبادا 

در نتيجه همكاري مش��ترک اي��ران و آمريكا براي مبارزه با 
تروريست هاي داعش اولا پرونده هسته اي زودتر جمع شود و 
ثانيا امكان همكاري هاي منطقه اي ايران و آمريكا فراهم شود 
که در اين صورت هم اسراييل و هم برخي کشور هاي متحد 
آمريكا در منطقه منزوي خواهند ش��د. آمريكايي ها ابتدا به 
ايران براي گفت وگو و همكاري عليه داعش پيام دادند. اين 
نشانگر خواست آنها بود. حقيقت اين است که نقش اول در 
مبارزه با داعش را دولت ها و مردم عراق و سوريه ايفا کرده و 
خواهند کرد. نقش و تاثيرگذاري سطح دوم را هم ايران ايفا 
کرده و خواهد کرد. ائتلاف جهاني هم اگر جدي باشد نقش 
و تاثيرگذاري سطح سه را خواهد داشت. به نظر من ايران به 
تنهايي از کل ائتلاف 40 کشور در مبارزه با داعش جدي تر و 
موثرتر و توانمندتر خواهد بود. در عين حال نبايد فراموش کنيم 
که داعش تهديد اول براي منطقه و جهان است بنابراين ايران، 
آمريكا، ترکيه و عربستان و همه قدرت هاي منطقه اي و جهاني 
بايد منازعات دوجانبه سياسي را کنار گذاشته و با تمام ظرفيت 

با اين پديده شوم و فوق العاده خطرناک روبه رو شوند.

آصفي در خصوص پرونده هسته اي: 
انرژياتميبهوزارتخارجهاطلاعاتنميداد

خبرآنلاين- محمدرضا آصفي در رابطه با دوره فعاليتش در وزارت امور 
خارجه درباره پرونده هسته اي گفت که سازمان انرژي اتمي برخي اطلاعات 
را در اختيار وزارت خارجه قرار نمي داد. اين نگراني به حق وجود داشت که 
وزارت خارجه نتواند پرونده هس��ته اي را اداره کند و دس��تگاه ها را زير چتر 

خود آورد. 
بخشي از آن به وزارت اطلاعات برمي گشت، بخشي از آن به نيروهاي 
نظامي و برخي به سازمان انرژي اتمي مربوط مي شد. ما احساس کرديم که 
اين ظرفيت در شوراي امنيت بيشتر است.وي در اين باره نهاد رسيدگي کننده 
مناسب پرونده با تغيير دولت ها از خاتمي به احمدي نژاد ابراز کرد: بعد از آمدن 
دولت احمدي نژاد، وزارت خارجه دچار تغييرات جدي شده بود. شايد در همان 
شوراي امنيت ادامه پيدا مي کرد بهتر بود.آصفي درخصوص سفر احمدي نژاد 
به برزيل که استقبال کننده اي نداشت، اظهار داشت: آقاي احمدي نژاد نبايد 
به برزيل مي رفت. دوستان اشتباه برنامه ريزي کردند. يك مشكلي که در زمان 
آقاي احمدي نژاد داشتيم و شايد هميشه هم باشد اين است که ما برخي 
اوقات به مسوولان ما چيزهايي را مي گوييم که فكر مي کنيم آنها دوست دارند 
بشنوند.وي در ادامه افزود: در زمان آقاي احمدي نژاد در افكار عمومي کشورهاي 
مسلمان ما در اوج بوديم اما روابط با دولت ها دچار مشكل شد. فكر مي کنم 
آقاي روحاني در حال حاضر درصدد تلفيق اين دو موضوع است. اگر بتواند 

موفق شود که اميدوارم بشود خيلي اتفاق خوبي است.

انتقادمشاورروحانيازبرخيرسانهها
ايرنا- مشاور رسانه اي رييس جمهور ضمن بيان اينكه از برخي رسانه ها به 
جاي کنشگران سياسي استفاده مي شود، گفت: برخي رسانه ها اخبار غلط و 

گزافي را درباره دولت تدبير و اميد منتشر مي کنند.
محمدرضا صادق افزود: يكي از مشكلاتي که در شرايط کنوني وجود دارد 
اين است که صحت و سقم اخبار کنترل نمي شود در حالي که با توجه به 
امكانات موجود به راحتي مي توان به آن پي برد.وي که در مراسم حماسه نگاران، 
يادواره خبرنگاران و عكاسان ايرنا در دفاع مقدس صحبت مي کرد، ادامه داد: 
امروز بيش از 200 رسانه رسمي همچون خبرگزاري و روزنامه در کشور وجود 
دارد درحالي که آن زمان کيفيت اخبار دوران دفاع مقدس از نظر سرعت، 

دقت و صحت بسيار بالاتر از شرايط فعلي بود.

بررسیطرحداراييمقاماتدرمجمعتشخيص
ايلنا- در جلسه ديروز مجمع تشخيص مصلحت نظام ادامه بررسي طرح 
رسيدگي به دارايي مقامات و مسوولان و کارگزاران جمهوري اسلامي ايران، 
لايحه معاهده استرداد مجرمان ميان جمهوري اسلامي ايران و جمهوري خلق 

چين و لايحه پيشگيري از وقوع جرم در دستور کار قرار گرفت.
در اين جلس��ه که به رياست آيت الله هاشمي رفسنجاني تشكيل شد 
علاوه بر اکثريت اعضا و روساي قواي مجريه، مقننه، وزير دادگستري، رييس 
کميسيون قضايي و حقوقي مجلس شوراي اسلامي، رييس ديوان عدالت 
اداري، رييس سازمان بازرسي کل کشور، رييس سازمان ثبت و املاک کشور 
و قائم مقام وزير کشور نيز حضور داشتند، درخصوص طرح رسيدگي به دارايي 
مقامات و مسوولان پس از استماع نظرات رييس جمهور و رييس قوه مقننه و 
بررسي هاي مبسوط اعضا، مقرر شد نتايج مباحث و نظرات در کميته ويژه اي 
جمع بندي و نتيجه به صحن مجمع براي تصميم گيري نهايي ارايه شود.

مصوبه مجلس درخصوص لايحه معاهده استرداد مجرمان ميان جمهوري 
اسلامي ايران و جمهوري خلق چين که مورد ايراد شوراي نگهبان قرار گرفته 
بود، دومين موضوع دستور کار جلسه ديروز مجمع بود که پس از بررسي 
اعضا، نظر مجلس شوراي اسلامي مورد تاييد قرار گرفت. لايحه پيشگيري 
از وقوع جرم نيز روز گذشته بررسي شد و با توجه به نظرات رييس جمهور و 
اعضا مقرر شد کميسيون ويژه اي مرکب از دو نفر از هر کميسيون دايمي و 
تخصصي و سه نماينده از کميسيون حقوقي و قضايي مجمع تشكيل و پس 
از بررسي موارد مختلف بحث، نتايج و جمع بندي اين کميسيون به صحن 

علني مجمع ارايه شود.

محکوميتشهرامجزايريمهرماهتمامميشود
ايرنا- وکيل مدافع شهرام جزايري از پايان محكوميت حبس موکلش در 

روز 17 مهرماه خبر داد.
سيدمحمود عليزاده طباطبايي در پاسخ به اين سوال که رييس سازمان 
زندان ها اعلام کرده طبق استعلام از دادگستري، جزايري اتهام ديگري دارد 
و بايد همچنان در زندان بماند، گفت: موکلم هيچ اتهام جديدي ندارد زيرا 
در اين صورت بايد تفهيم اتهام و قرار صادر مي شد اما تاکنون اتهام جديدي 
تفهيم و قراري نيز صادر نشده است.وي با بيان اينكه موکلش به طور کامل 
رد مال کرده، افزود: به جرات مي توانم بگويم شهرام جزايري تنها محكوم 
مالي به شمار مي رود که به طور کامل رد مال کرده است.علي اصغر جهانگير، 
رييس سازمان زندان ها و اقدامات تاميني و تربيتي کشور 18 شهريورماه در 
حاشيه توديع و معارفه معاونين حقوقي سابق و جديد قوه قضاييه در جمع 
خبرنگاران در مورد زمان آزادي جزايري گفت: دوران زنداني شهرام جزايري 
بايد ظرف همين مدت ها تمام مي شده اما با توجه به پيگيري از دادگستري 

تهران، فعلا آنها نظرشان اين است که بايد در زندان باشد.

آژانس انرژي اتمي:
درتاسيساتغنيسازيفردوتغييري

انجامنگرفتهاست
خبر آنلاين - آژانس بين المللي انرژي اتمي با اشاره به همكاري ايران 
و اين سازمان خبر داد که ايران در حال رقيق کردن 4118 کيلوگرم از 

اورانيوم غني شده به ميزان دو درصد به غناي اورانيوم طبيعي است. 
آژانس بين المللي انرژي اتمي در گزارش ماهانه خود درباره نظارت و 
راستي آزمايي در جمهوري اسلامي ايران در ارتباط با برنامه اقدام مشترک 

تاکيد کرد که ايران اقدامات داوطلبانه را کاملا اجرا کرده است. 
در بند يك گزارش آمده است.

اين گزارش اطلاعاتی را درباره نحوه اجرای اقدامات داوطلبانه از سوی 
جمهوری اسلامی ايران درباره برنامه هسته ای اش ارايه می کند؛  اقداماتی 
که ايران براساس بخشی از برنامه اقدام مشترک که در 24 نوامبر 201۳ 
ميان ايران و گروه 1+5 به توافق رسيده و زمان اين برنامه تا 24 نوامبر 

2014 تمديد شده، متعهد به اجرای آن شده است. 
آژان��س همچنين تاييد می کند که از 20 ژانوي��ه 2014 ايران هيچ 
غنی سازی بيش از پنج درصد در هيچ يك از تاسيسات اعلام شده انجام 
نداده اس��ت و هيچ آبشار زنجيره ای متصل جديدی در تاسيسات اعلام 

شده راه اندازی نكرده است.
ع��لاوه بر اين روند رقيق س��ازی به ميزان کمت��ر از پنج درصد انجام 
گرفته و 108/4 کيلوگرم از اورانيوم غنی شده به ميزان 20 درصد رقيق 

شده است. 
گفتني اس��ت براس��اس گزارش آژانس هيچ پيش��رفت بيشتری در 
فعاليت های تاسيسات غنی سازی سوخت فردو، رآکتور اراک شامل توليد 

و آزمايش سوخت برای رآکتور IR-40  انجام نگرفته است.

سال یازدهم    یکشنبه  30 شهریور 1393    شماره 2891

محمدجواد ظريف در مصاحبه با شبكه 
تلويزيوني »پي بي اس« آمريكا درخصوص 
چش��م انداز توافق هسته اي جامع در پايان 
فرصت مذاکرات ايران و 1+5 اظهار داشت 
اگر افراد خواهان رسيدگي به اين مشكل و 
نه در پي اهداف سياسي باشند، تصور مي کنم 
که چشم اندازي براي رسيدن به آن مرحله 

وجود دارد.
وي ادام��ه داد: دو راه ب��راي ح��ل اين 
مشكل وجود دارد؛ نخست تلاش براي حل 
اين مشكل و ديگري تلاش براي خشنود 
کردن کس��اني است که هيچ گونه راه حلي 
را صرف نظر از هر پارامتري که دربر داشته 
باشد، به نفع خود نمي بينند بنابراين چنانچه 
گزينه دوم را کنار بگذاريم و بر گزينه نخست 
متمرکز شويم، در آن صورت معتقدم راه حل 
در دسترس است. ايران تسليحات هسته اي 
نمي خواهد، به تسليحات هسته اي نياز ندارد. 
تنها مش��كل، شيفتگي بنيادين و اشتياق 
شديد به تحريم هاست. تحريم ها هيچ هدفي 
را محقق نمي کند و صرفا مردم را تحت فشار 

قرار مي دهد.
وي در پاس��خ به سوالي مبني بر اينكه 
چرا دولت ايران براي متقاعد کردن جهان به 
صلح آميز بودن برنامه هسته اي خود با کاهش 
بيش از پيش شمار سانتريفوژها و رساندن 
آن به تعدادي که آمريكا و غرب خواهان آن 
هستند، موافقت نمي کند، گفت: زيرا ما براي 
پذيرفتن تصميم هاي استبدادي به اينجا 

نيامده ايم، ما براي مذاکره اينجا هستيم.
رييس هيات مذاکره کننده هسته اي ايران 
ادامه داد: اما آنچه ما مي گوييم اين نيست که 
شما بايد اين موضوع را بپذيريد يا آن موضوع 
را کنار بگذاريد ما مي گوييم که بياييد با هم 
بررس��ي کنيم چگونه مي توانيم اين کار را 
ب��ه بهترين روش انجام دهيم. ما با محدود 
کردن تعداد سانتريفوژهايي که به چرخش 
درمي آيند، طي يك دوره چند ساله موافقت 
کرده ايم. اين موافقت از سر اجبار نبود و تنها 
براي ايجاد اطمينان بود اما من براي پذيرش 

اجباري تعداد سانتريفوژها آمادگي ندارم.
خبرن��گار پي بي اس با اش��اره به برخي 
مخالفت ها در داخل کنگره آمريكا با برچيده 
شدن کامل تحريم هاي ضدايراني، نظر وزير 
خارجه کش��ورمان را درباره امكان هرگونه 

کوتاه آمدن ايران در اين زمينه جويا شد و 
ظريف پاسخ داد: ما عرصه سياسي آمريكا را 
مي شناسيم و از محدوديت هايي که شخص 
اوباما با آن مواجه است، آگاهيم. همان طور که 
نمي پذيريم آنها خواسته ناممكن از ما داشته 
باشند، ما نيز از آنها نخواهيم خواست که کار 

ناممكن انجام دهند.
خبرنگار پرسيد: بنابراين اگر اوباما درصدد 
برآيد به نوعي کنگره را دور بزند، به انداره کافي 

براي شما اطمينان بخش خواهد بود؟
ظريف پاسخ داد: اين به رييس جمهور 
آمريكا بس��تگي دارد. ما با دولت )آمريكا( 
معامله مي کنيم. البته از مشكلات و پيچيدگي 
مسايل داخلي دخيل در اين زمينه آگاهيم 
اما به عنوان يك دولت مقتدر با دولت آمريكا 
به عنوان يك دولت با اقتدار توافق و معامله 
مي کنيم، ما در مسايل و سياست هاي داخلي 
آمريكا مداخله نمي کنيم. چنانچه اوباما به ما 
وع��ده اي بدهد، آن را پذيرفته و قول وي را 

محترم مي شماريم.
وزير خارجه ايران همچنين در پاسخ به 
پرسشي درباره امكان تمديد ضرب الاجل 
مذاکرات در 24 نوامبر )سوم آذرماه( گفت: 
فك��ر نمي کنم و در اين مرحل��ه، آمادگي 

پرداختن به اين ايده را ندارم.
ظريف اف��زود: نمي گويم که 24 نوامبر 
روز قيامت اس��ت، حرف من اين است که 
باي��د تمامي انرژي خ��ود را صرف حصول 
توافق تا آن روز کنيم. معتقدم اين موضوع 
سياستمداري را مي طلبد نه مخاطره جويي. 
من آماده هستم هر آنچه در توان دارم در اين 

زمينه انجام دهم.
خبرنگار پي بي اس با اشاره به پيوستن 
فرانسه به ائتلاف آمريكايي ضدداعش، نظر 
ظريف را درباره اثرگذاري چنين راهبردي 
براي مقابله با تروريسم جويا شد و ظريف 
با اش��اره به ادامه حمايت برخي کش��ورها 
از گروه هاي تروريس��تي فعال در منطقه از 

جمله داعش تاکيد کرد: جامعه جهاني بايد 
مانع کمك به تروريست ها شود که متاسفانه 
از کش��ورهاي داخل و خارج منطقه ارسال 

شده است.
وزي��ر امور خارجه ايران گفت: معتقدم 
جامعه جهاني بايد دريابد که اين )داعش( 
تهديد و چالشي مشترک است و پاسخي 
مشترک را مي طلبد. از نظر ما، پاسخ بايد از 
جانب منطقه صورت گيرد و از سوي جامعه 
جهاني حمايت شود نه اينكه برعكس باشد.

وزير خارجه کشورمان همچنين اظهار 
داشت: جمهوري اسلامي ايران براي شكست 
تروريست ها با دولت عراق و مقامات اقليم 
کردستان همكاري دارد زيرا اين تروريست ها 
به واسطه حضور پرشماري از اتباع خارجي در 
ميان آنها، تمامي کشورهاي منطقه و فراتر از 

آن را تهديد مي کنند.

ظريف در پاسخ به نظرخواهي خبرنگار 
از وي درباره کمك جامعه جهاني به عراق 
در مبارزه با داعش از طريق عمليات هوايي، 
ارسال تجهيزات و آموزش گفت: معتقدم 
عراقي ها خود به غايت توانايي آزادس��ازي 
سرزمين خود را دارند. آنچه جامعه جهاني 
بايد انجام دهد، اين است که مانع کمك به 
تروريست ها شود که طي سه تا چهارسال 
گذشته متاسفانه از کشورهاي منطقه و خارج 

از آن ارسال شده است.
وي در پاسخ به پرسش پي بي اس درباره 
معرفي کش��ورهاي مورد نظر افزود: نيازي 
نيست که از آنها نام ببرم. ما خواهان همكاري 
با آنها به ويژه با دوس��تان خود در منطقه 
هستيم تا اين تهديد را به صورت بنيادين و نه 

صرفا با يك اقدام نظامي از بين ببريم.
ظريف همچنين در پاس��خ به چرايي 

مخالفت جمهوري اسلامي ايران با پيشنهاد 
همكاري دولت آمريكا )در زمينه مبارزه با 
داعش( گف��ت: ما درخصوص جدي بودن 
دولت آمريكا قانع نشده ايم. اطمينان دارم که 
آنچه ديروز در کاخ سفيد و سنا روي داد و 
اينكه درخواست رييس جمهور آمريكا براي 
تامين مالي مخالفان سوري به تصويب رسيد 
با تلاش براي مبارزه با تروريس��م مطابقت 
ندارد. چنانچه دولت مرکزي سوريه را تضعيف 
کنيد، تروريست هاي داعش قدرت مي يابند 
که مناطق بيش��تري را تحت کنترل خود 
درآورند. ما اين موضوع را اساسا مغاير تلاش 
براي به شكست کشاندن داعش و همچنين 
)در جهت( تامين مالي کس��اني مي دانيم 
که براي س��رنگوني دولتي پاي��دار در برابر 

تروريست هاي داعش تلاش مي کنند.
وزير خارجه کش��ورمان همچنين در 

پاسخ به پرسش اين خبرنگار درباره اعمال 
نف��وذ دولت ايران بر دولت س��وريه براي 
اجراي ترتيبات جامع با مخالفان دولتي 
گفت: در حقيقت هيچ کس نمي تواند کسي 
را در منطقه وادار به امري کند. ما در عراق 
نفوذ داريم، در سوريه هم نفوذ داريم، ما در 
منطقه نفوذ داريم و علت آن هم اين است 
که خواسته خود را به کشورهاي منطقه 

تحميل نمي کنيم.
جامع  ام�کان رس�يدن به توافق  �

پيش  از سوم آذرماه
محمدجواد ظريف، وزير امور خارجه 
جمهوري اس��لامي اي��ران همچنين در 
نشس��تي با بورگ برند، وزير امور خارجه 
ن��روژ گف��ت: در صورتي ک��ه طرف هاي 
مقابل در مذاکرات هس��ته اي براي يك 
تصميم گيري دشوار آمادگي داشته باشند، 
امكان رسيدن به توافق جامع حتي قبل از 

سوم آذرماه نيز وجود دارد.
وي تهديد گروه هاي تروريستي فعال در 
منطقه را جدي دانست و افزود: از اين سياست 
توهم آميز که با تقويت يك گروه تروريستي 
مي توان تهديدهاي گروه تروريستي ديگر را 

دفع کرد بايد پرهيز کرد.
بورگ برن��د، وزي��ر امورخارجه نروژ 
ني��ز در اين دي��دار ضمن تاکيد بر نقش 
منحصربه فرد جمهوري اس��لامي ايران 
در منطقه اظهار داش��ت: اگر هوشياري 
و دخال��ت به موق��ع اي��ران در مقابله با 
تهديدهاي گروه داعش نبود، اين گروه بر 
بسياري از مناطق مهم و راهبردي سوريه 

و عراق سلطه پيدا مي کرد.
وزير امورخارجه نروژ همچنين در پاسخ 
به تاکيد ظريف مبني بر لزوم توجه بيشتر 
به مشكلات دانشجويان ايراني مقيم آن 
کشور و حل آن، وعده داد که اين موضوع 
را با مسوولان ذي ربط کشورش مطرح و در 

جهت حل آنها تلاش خواهد کرد.

هستهاي

هيات مذاکره کننده هسته اي ايران به رياست محمدجواد ظريف، 
وزير امورخارجه بامداد سه شنبه هفته گذشته )25 شهريورماه( براي 
برگزاري هفتمين دور مذاکرات جامع ايران و 1+5 و نيز شرکت در 
شصت ونهمين نشست سالانه مجمع عمومي سازمان ملل عازم 

نيويورک شد.
اين دور از مذاکرات با ناهار کاري ظريف و اشتون در اقامتگاه سفير 
ايران در سازمان ملل در ظهر چهارشنبه به وقت محلي برگزار شد که 
طرفين سه ساعت و نيم با يكديگر درباره روند مذاکرات و نحوه ادامه 
آن مذاکره کردند.پس از آن نيز معاونان وزير امورخارجه ايران با ويليام 
جوزف برنز، معاون ارشد وزيرخارجه آمريكا و قائم مقام وزيرخارجه 
اين کشور و نيز وندي شرمن، نماينده واشنگتن در گروه 1+5 دو 
ساعت و نيم مذاکره کردند.عراقچي و روانچي همچنين دو ساعت با 
سرگئي ريابكوف، معاون وزير خارجه روسيه ديدار کردند. هيات هاي 
کارشناسي ايران و آمريكا نيز به رياست حميد بعيدي نژاد، مدير کل 
سياسي و امنيت بين الملل وزارت امورخارجه ايران و جيم تيمبي نيز 

بيش از سه ساعت با يكديگر بر سر اختلافات مذاکره کردند.
سيدعباس عراقچي، عضو ارشد تيم مذاکره کننده هسته اي فضاي 
مذاکرات نيويورک را »بسيار خوب« ارزيابي کرد و گفت: اختلافات در 
موضوعات وجود دارد ولي هم فضا خوب و سازنده است و هم اراده 
و جديت لازم در همه طرف ها وجود دارد.معاون حقوقي و بين الملل 

وزير امورخارجه اين مطلب را در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوال 
خبرنگاري بيان کرد که از او پرسيد: شما قبل از حضور در نيويورک 
زياد خوشبين نبوديد ولي خانم شرمن، معاون وزير خارجه آمريكا 
گفته است که در مذاکرات مصمم تر بوديد، آيا اتفاقي در اين ديدارهاي 

دوجانبه افتاد که کمي به خوشبيني ها اضافه شده است؟
عراقچي اضافه کرد: مي توانم بگويم در مجموع فضاي بسيار خوبي 
بر مذاکرات حاکم است، اختلافات ما در موضوعات وجود دارد ولي هم 
فضا خوب و سازنده است و هم اراده و جديت لازم در همه طرف ها 
وجود دارد.معاون وزير امورخارجه اظهار داشت: بالطبع اين اميدواري 
را ايجاد مي کند که بتوان بحث ها را پيش برد ولي اينكه در محتواي 
بحث ها بتوان پيشرفتي را داشته باشيم، منوط بر اين است که مذاکرات 

چگونه پيش رود و چگونه خواسته هاي دو طرف تامين شود.
عراقچي اظهار داشت: جلسه صبح جمعه به اين گذشت که چگونه 

مي توانيم از فرصتي که در روزهاي آينده داريم، استفاده کنيم.
عضو ارش��د تيم مذاکره کننده هسته اي با بيان اينكه جلسات 
دو جانبه ايران و 1+5 ادامه دارد، گفت: در اين نشس��ت همچنين 
طراحي هايي صورت گرفت که جلساتي به صورت دوجانبه داشته 
باشيم و بعد که موضوعاتي مشخص شد، کارشناسان فني تيم ها در 

آن خصوص بحث و مذاکرات را شروع کنند.
وي با ابزار اميدواري به اينكه در روزهاي آينده يك جمع بندي به 
دست آيد و اگر امكان پذير شد، پيشرفتي را در مذاکرات شاهد بود، 
افزود: بر همين اساس کارشناسان، کارشان را شروع کردند و شنبه 
بحث هاي کارشناسي ادامه مي يابد و همزمان گفت وگوهاي دوجانبه 
را ادامه خواهيم داد.معاون حقوقي و امور بين المللي وزير امورخارجه 
به ديدارهاي دوجانبه اخير اشاره کرد و گفت: در دو روز گذشته با 
هيات هاي آمريكايي، روسي، فرانسوي و انگليسي مذاکره داشتيم و با 
بقيه هم مذاکره خواهيم داشت.وي افزود: اين مذاکرات دوجانبه، به طور 
قطع کمك مي کنند که بحث ها در قالب 1+5 راحت تر پيش رود و 
اميدواريم در روزهاي آينده بتوان از فرصتي که اينجا وجود دارد و همه 
وزيران و مقامات حضور دارند و احتمال رايزني هاي بيشتر، بتوان بيشتر 

استفاده کرد و ان شاء الله پيشرفتي در مذاکرات صورت گيرد.
اين عضو ارشد تيم مذاکره کننده هسته اي ابراز اميدواري کرد با 
توجه به حضور مقامات ارشد کشورها در نيويورک، در روزهاي آينده 

پيشرفت محسوسي در مذاکرات هسته اي حاصل شود.
عراقچي در پاس��خ به اين سوال که آيا وزيران خارجه 1+5 نيز 
در نيويورک ديدار مشترکي خواهند داشت يا خير؟ اظهار داشت: 

اگر بحث ها پيشرفت خوبي داشته باشد، ممكن است آخر اين هفته 
بتوانيم جلسه وزيران را هم داشته باشيم ولي اين مورد منوط به اين 

است که در مذاکرات پيشرفت خوبي داشته باشيم.
وي تصريح کرد: هر مذاکره اي که لازم باشد، در طول مذاکرات 
1+5 انجام خواهيم داد و اين بستگي به آن دارد که در روند مذاکرات 

چه ملاقات دوجانبه اي و در چه سطحي انجام شود.
معاون حقوقي و امور بين المللي وزير امور خارجه در عين حال 
تاکيد کرد: حضور مقامات و وزيران، ايجاب مي کند که از اين فرصت 
استفاده شود.عراقچي در پاسخ به سوال خبرنگار ديگري مبني بر 
اينكه فضاي مذاکرات چگونه است و آيا فكر مي کنيد در حاشيه 
نشست هاي مجمع عمومي توافقي حاصل شود، گفت: فضا خوب 
و مذاکرات بسيار صريح است ولي اختلاف نظرات و خلاء ميان دو 

طرف هنوز هم وجود دارد.
عراقچي تاکيد کرد: بايد در مبارزه با اين گروه تروريس��تي، از 
دولت هاي عراق و س��وريه حمايت کنيم و فكر مي کنيم هر نوع 
حمله اي ضد اين گروه تروريستي بايد منطبق با قانون بين المللي و 

منشور سازمان ملل صورت گيرد.
معاون وزير امورخارجه در عين حال گفت: مشخص است که 
وقتي ديپلمات ها در مكاني هستند، احتمال دارد درباره موضوعات 
گوناگون صحبت کنند ولي اين به آن معنا نيس��ت که مذاکراتي 

صورت گرفته است.

عراقچيدربارهتوافقهستهای:

طرفينارادهوجديتلازمرادارند

موسويان در گفت وگوي اختصاصي با »جهان صنعت«:
ايرانو1+5طرحجايگزينداشتهباشند

مژگان فرجی

رنا
اي

ظريفدرگفتوگوباشبكهتلويزيونيپيبياسآمريكا:

از محدوديت هاي اوباما آ گاهيم

ادامهسخننخست

قوانيني وجود دارد که نگراني ها درباره عدم دستيابي به توافق 
نهايي را افزايش داده اس��ت بجز اظهارات بدبينانه که گاهي از 
زبان مقامات ايراني و طرف مقابل ش��نيده ش��ده گزارش اخير 
آژان��س بين المللي انرژي هس��ته اي و تاکيد يوکيو آمانو درباره 
ضرورت وارد کردن فش��ار بر ايران براي انجام همكاري گرم تر، 
نشان از سرد شدن روابط تهران با آژانس دارد. از ديد بسياري از 
 IAEA کارشناسان اين گزارش و موضع گيري اخير مدير کل
چرخ��ش ايران در مديريت مناس��باتش با آژان��س را حكايت 
مي کند؛ برخلاف گزارش پيشين که از همكاري مطلوب ايران 
سخن گفته بود، گزارش کنوني کاهش معني دار سطح همكاري 
را بيان مي کند. در طرف مقابل رفتار غيردوستانه ايالات متحده 

)که از نظر حقوقي ناقض توافق هاي پيش��ين نبوده اس��ت(. در 
کنار اختلاف هايي بر سر همكاري عليه گروهك دولت اسلامي 
)داعش قبلي( ميان ايران و غرب پديد آمده، احتمال عدم توافق 

در آذرماه را افزايش داده است.
البته ضرورتي ندارد که افراد کارشناس ديپلماتيك يا ناظر 
مسايل بين المللي باش��ند تا سردي حاکم بر مناسبات ايران و 
1+5 را درک کنند. فواصل طولاني ميان ملاقا ت ها، عدم برگزاري 
ملاقات هاي کارشناسي، عدم زمان بندي گام به گام براي دستيابي 
به پيش نويس توافق و ... پيام روشني در مورد افزايش نااميدي 
از حصول يك توافق جامع را اعلام مي کند به همين دليل حتي 

براي شهروندان عادي نيز قابل درک است که وقتي ملاقات ها با 
بي ميلي انجام مي شود يا مذاکرات روند پذير، نيست نمي توان به 

نتيجه آن دل خوش کرد.
نكته اميدوارکننده آن است که دو طرف ابتكارهايي به کار 
برده اند تا از مرگ مذاکرات جلوگيري کنند از طرف ايران سفر 
روحاني، رييس جمهور اس��لامي ايران براي جان بخش��يدن به 
گفت وگوها و اعتبار دادن به حرکت ديپلمات هاي  کش��ورمان 
مهم ترين اقدام جمهوري اس��لامي ايران محس��وب مي شود. با 
اين س��فر ايران نش��ان مي دهد که با تمام وج��ود به مذاکرات 
پايبند است و اگر حسن نيتي در آنسو وجود داشته باشد، پاسخ 

اميدوارکننده و نتيجه شيرين در پايان راه قابل دسترس خواهد 
بود. در آنس��و، پيشنهاد اخير کارشناسان آمريكايي به اوباما که 
در نيويورک تايمز ديروز منتشر شد، گامي به سوي يك راه حل 
مرضي الطرفين محسوب شده است. در آن پيشنهاد، آمريكايي ها 
گفته اند اگر ايران اتصال ميان سانتريفوژها را قطع و آبشاري بودن 
غني سازي را برطرف کند، آنگاه طولاني شدن غني سازي اهرم 

مناسبي براي دستيابي به نتيجه است.
ب��ا اين هم��ه نگراني هاي عم��ده اي وج��ود دارد که حتي 
ابتكاره��اي اخير را نيز مي تواند بي اثر س��ازد. اما توصيه موکد 
تمامي ناظران مس��ايل ديپلماتيك به مذاکره کنندگان ايران و 
1+5 انديش��يدن تمهيداتي اس��ت تا از بازگشت دستاوردها به 

نقطه صفر جلوگيري کند.

پرهيزازبازگشتبهنقطهصفر


